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De alumnidag vormde op zaterdag 6 oktober de aftrap voor de lustrumweek 
van de bétafaculteit, die vijftig jaar geleden werd opgericht.  
Foto: Dick van Aalst

Interview “Niet elke wetenschapper is een Einstein”
Hoogleraar Yvonne Benschop maakt zich sterk voor meer vrouwen in 
wetenschappelijke topposities. Ze nam deel aan de groep die op
4 oktober een pamflet op de Sint Janskerk in Maastricht spijkerde met 
95 stellingen voor meer actie. “Mijn netwerk bulkt van de vrouwen.”

Studenten Tachtig jaar Carolus Magnus: het netwerk ontrafeld
Nijmeegs oudste studentenvereniging viert haar tachtigjarig bestaan. 
Vox dook in de annalen van Carolus Magnus. Gaat achter Carolus 
Magnus inderdaad het old boys network schuil dat iedereen 
veronderstelt? “Het karrenspoor van de corpora blíjft belangrijk om 
de top te bereiken.”

Wetenschap De fascinatie van René Severijnen
Kinderchirurg René Severijnen zal zich tijdens zijn afscheids-
symposium op 30 oktober hard maken voor de oprichting van een 
universitair onderzoekscentrum voor integratieve geneeskunde. 
“Onder alternatieve geneeswijzen komt zeker kwakzalverij voor, 
maar in de reguliere geneeskunde is ook lang niet alles bewezen.”

▼

4 nieuws & opinie 10 wetenschap kort 12 nieuwsachtergrond 26 zesjescultuur slot 28 cultuur 
30 Vox Campus

Bij dit nummer Soms kan het snel gaan. Hebben we donderdag de voorzitter van 
Carolus Magnus aan de telefoon vanwege de ontvoeringszaak, vertelt hij terloops over 
het lustrum van zijn vereniging en besluiten wij stante pede om in de annalen te dui-
ken en het old boys network bloot te leggen. Nu kan het natuurlijk best zo zijn dat dat 
hele lustrum gewoon verzonnen is om de aandacht van de ontvoeringszaak af te leiden 
– we kunnen tegenwoordig niets meer uitsluiten, maar hoe dan ook in dit nummer een 
overzicht van alle Carolus-voorzitters ever. Wie waren ze, waar zijn ze terecht-geko-
men en wie heeft wie daarbij als kruiwagen gebruikt? Conclusie: wie wil scoren op de 
arbeidsmarkt moet snel lid worden, want het netwerk werkt. Zelf ben ik daarom nogal 
in m’n nopjes met het nieuwe alumniweb van de RU waar ik netwerktechnisch elke 
dag nieuwe Radboud-vrienden maak! De teller staat as we speak op 47, maar na het 
briljante artikel over Carolus komen er vast een paar honderd bij. /Patricia Veldhuis   
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nieuws & opinie

Zelfs Balkenende had het erover 
bij de opening van het acade-
misch jaar in Wageningen: Ne-
derlandse studenten zijn behept 
met een verfoeilijke ‘zesjescul-
tuur’ waardoor we als land drei-
gen af te zakken naar de grauwe 
middelmaat. Maar is dat wel zo? 
In de Vox-serie over de zesjescul-
tuur laat docent en Vox-medewer-
ker Ron Welters in dit nummer 
het aantal behaalde zessen over 
de afgelopen 23 jaar op een rijtje 
zetten. En wat blijkt? Studenten 
halen juist veel minder zessen. 
Van alle behaalde tentamens aan 
de Radboud Universiteit in 1984 
was de score in 44 procent van de 

gevallen een zes. In 2006 is dat 
nog maar 34 procent. Opmerke-
lijk is dat vrouwen tegenwoordig 
minder vaak (31 procent) een zes 
scoren dan mannen (36 procent), 
terwijl ze twintig jaar geleden nog 
gelijke percentages behaalden. 
Maar betekent dit dan dat ‘de zes-
jescultuur’ een mythe is? Die con-
clusie is volgens Welters te voorba-
rig. Hij noemt de zesjescultuur 
een ‘verzamelmetafoor voor on-
bestemd onbehagen’. Volgens 
hem lopen er nog altijd veel stu-
denten rond die meer uit hun 
studie zouden kunnen halen dan 
nu het geval is./RG
Zie ook pagina 26

De mythe van de zesjescultuur

In een uitgelekte brief aan Minis-
ter Bos van Financiën, stelt on-
derwijsminister Plasterk voor om 
de basisbeurs voor studenten af 
te schaffen. Hij wil de gift omzet-
ten in een lening. Deze maatre-
gel is volgens de minister nodig 
om het lerarentekort te bestrij-
den. Voorzitter van de Landelijke 
Studentenvakbond Lisa Wester-
veld is fel gekant tegen de plan-
nen van Plasterk: “Het lerarente-
kort is een maatschappelijk pro-
bleem. Waarom zouden de stu-
denten er dan voor moeten 
opdraaien?” Ook ISO-voorzitter 
Bastiaan Verweij toont zijn onbe-
grip: “Het is van de zotte dat lera-
ren salarisverhoging krijgen uit 
de beurs van studenten.” Bij het 
ter perse gaan van deze Vox 
(woensdag 17 oktober, red.) gin-
gen Plasterk en Bos over het on-
derwerp in discussie. Westerveld 
toont zich strijdlustig: “We zul-
len vooral proberen de andere 
partijen te beïnvloeden. Ik denk 
er weinig draagvlak voor is om 
de studiefi nanciering af te schaf-
fen. Daarvoor is het maatschap-
pelijk belang bij hoogopgeleiden 
te groot.”/SB

Alle ambitieuze millenniumdoelstel-
lingen ten spijt is het nog altijd weinig 
benijdenswaardig om als jonge vrouw 
te leven in een ontwikkelingsland. HIV, 
analfabetisme en seksueel geweld 
vormen er de dagelijkse realiteit. Met 
die indringende boodschap sprak de 
Nederlandse jongerenvertegenwoordi-
ger Sandra van Beest (22) op 8 oktober 
de Algemene Vergadering van de Ver-
enigde Naties toe. Voor Sandra nadert 
het einde van haar offi ciële termijn. Op 
24 oktober wordt tijdens ‘De Nacht van 
de VN’ een nieuwe jongerenvertegen-

woordiger gekozen./RG

D O R P S P O M P
Docenten durven geen moeilijke vra-
gen meer te stellen aan studenten, 
zo stelde een scheidend hoogleraar 
aan de Universiteit Wageningen 
onlangs. Ze zouden te bang zijn voor 
lage slagingspercentages met wei-
nig geld voor de afdeling tot gevolg. 
Wordt het niveau van de tentamens 
onder druk van de beleidsmakers 
omlaag getrokken?

Gilles van Luijtelaar, docent 
biologische psychologie
“Hoewel ik nooit enige druk van be-
stuurders heb gevoeld, verhoogt de 
wijze van fi nancieren toch de druk om 
studenten te laten slagen. Doen ze het 
goed bij jouw vak, dan komt er meer 
geld. Bij collega’s zie ik wel eens dat 
alle studenten het vak halen. Daar zet 
ik dan mijn vraagtekens bij.”

Peter Tak, hoogleraar strafrecht
“Het tentamen inleiding tot de rechts-
wetenschap dat ik geef, wordt door 
studenten als zeer moeilijk beoor-
deeld. Maar ik weiger het niveau naar 
beneden te halen. Omdat het facul-
teitsbestuur alleen naar slagingsper-
centages kijkt, levert dit wel eens 
spanningen op.”

Jan van Groenendael, vice-decaan 
onderwijs bètafaculteit
“We zijn ons ervan bewust dat de be-
oordeling naar het aantal geslaagden 
een groot risico met zich meebrengt. 
De statistieken wijzen echter uit dat 
studenten nog altijd evenveel moeite 
hebben met de stof als vroeger.”

Anneke Neijt-Kappen, hoogleraar 
Nederlandse taal en cultuur
“Het slechtste wat een universiteit, en 
daarmee het bestuur, kan overkomen 
is dat het de naam krijgt diploma’s 
cadeau te doen. Wanneer studenten 
steeds over jouw vak struikelen of nog 
een vak moeten halen dat niet meer 
bestaat, wordt incidenteel wel eens 
een gemakkelijke 5,6 uitgedeeld.”

Hans Slomp, docent bestuurskunde 
en politicologie
“Zeggen dat alles achteruit gaat, is 
‘oudemannenpraat’. Studenten leren 
tegenwoordig evenveel als wij vroe-
ger. Alleen buitenlandse studenten 
komen er bij mij wel eens goed vanaf. 
Het tentamen wordt niet eenvoudiger 
gemaakt, maar in twijfelgevallen krij-
gen ze iets eerder een zesje.” /TV

Studiebeurs 
afgeschaft?

Wat kan samenzweren toch heerlijk zijn. “Hé, Mandema-
kers,” zei een van ons, bij de koffi eautomaat. “Hoeveel 
vrienden heb jij eigenlijk?” Mandemakers was niet eens 
verbaasd. Hij draaide zich gewichtig om en zette zijn duim 
en wijsvinger in de inkepingen die zijn bril bij zijn neus had 
achtergelaten. “Dan moet ik eens even tellen,” begon hij. 
“En bij welke kringen zit jij?” vroeg een ander. Mandema-
kers knikte enthousiast. Hij keek bedachtzaam naar het pla-
fond en telde op zijn hand “De Rotary…,” antwoordde hij op 
een toon die deed vermoeden dat hij nog een heel dozijn 
ging opnoemen. We onderbraken hem hardhandig. “Dat be-
doelen we niet, Mandemakers. Vrienden. Geen vrinden.” 
Van der Scheur rammelde in de suiker. Achteloos liet hij val-
len: “Ik heb er dertien.” “Ik negen”, zei Maria Tellenburg. 
“Vijfendertig” pochte Wiesje van der Plas tot onze verras-
sing. Ze had waarschijnlijk studenten omgekocht. “En jij, 
Mandemakers?” Mandemakers zweeg. Hij wipte op en neer 
door op zijn tenen te staan en zich weer te laten zakken. Dat 
doet hij altijd als hij zenuwachtig is. “Het gaat om alumni-
web, Mandemakers,” legde Maria uit, die het lijden niet lan-
ger kon aanzien. “Daar is iedereen automatisch lid van, 
maar je moet je wel aanmelden. Wist je dat niet?” “Natuur-
lijk wel,” zei Mandemakers haastig, want hij wil nooit iets 

niet geweten hebben. “Als je lid bent, kun je andere mensen 
vragen vriend te worden. Een tellertje houdt bij hoeveel je er 
hebt.” vervolgde Maria. “Waarom staat dat tellertje eigenlijk 
tussen haakjes?” vroeg ik. “Simpel,” antwoordde Van der 
Scheur. Hij plaatste zijn handen als kommetjes naast zijn 
lippen en toeterde naar Mandemakers: “Nul vrienden.” Het 
klonk als de toto-uitslagen van vroeger. De ‘nul’ echode nog 
lang na over de gangen. 

Mandemakers zon op wraak. Hij had zich inmiddels aange-
meld bij het alumniweb, en bestookte ons met uitnodigingen 
tot vriendschap. Wij negeerden die. Langzaam werd hij des-
peraat. Ik hoorde het woesj-woesj van zijn ribfl uwelen broek 
bij mijn kamerdeur. “Haai, Mgt!” teemde hij. “Ga weg, Man-
demakers.” “Je weet toch dat ik het weet, hè?” “Wat, Man-
demakers?” “Je weet toch dat ik weet dat jij je eigen evalu-
aties invult?” Ik liet mijn pen vallen en zuchtte. “Oké, Man-
demakers, zullen we vrienden worden?” “Ik dacht dat je het 
nooit zou vragen, Mgt!”. En bij mijn buurman hoorde ik hem 
fl uisteren dat hij wist dat hij de sauna bezocht, en waar, en 
met wie. 

Mandemakers heeft nu vrienden (4). /Mgt

Kader kop rood MGT

Nijmeegse studente spreekt VN toe
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In zijn vorige maand geopenbaar-
de begroting oogstte minister 
Plasterk forse tegenwind van de 
universiteiten, omdat hij 100 mil-
joen bezuinigt op de basisfi nan-
ciering van universiteiten. Dit 
geld is geparkeerd bij onder-
zoeksorganisatie NWO. Maar om 
dit geld terug te verdienen, moe-
ten onderzoeksgroepen deels zelf 
in de beurs gaan tasten. Voor de 
Nijmeegse faculteiten komt het 
neer op een jaarlijkse terugval 
aan vaste inkomsten van 2 mil-
joen gulden. 
De sociale faculteit reageert bij 
monde van decaan Hetty Dek-
kers vrij nuchter. “Het is niet an-
ders. Het is natuurlijk prettiger 
en beter als we een hogere vaste 
basisfi nanciering krijgen, maar 
wij denken dat we dit wel kun-
nen hanteren. Wij zijn niet bang 
om nu extra geld bij NWO of an-
dere organisaties te moeten ver-
werven.”

Dekkers’ collega bij de bètafacul-
teit, decaan Jan Kuijpers, reageert 
minder nuchter. Hij noemt het 
parkeren van het geld bij NWO 
een slechte ontwikkeling. Vol-
gens Kuijpers is NWO een ambte-
lijke organisatie, die bovendien 
sterk is verzuild: voor de diverse 
vakgebieden bestaan bij NWO 
aparte gebiedsbesturen, waar-
door het interdisciplinair onder-
zoek dat Nijmegen voorstaat las-
tiger is te realiseren. 
Een andere faculteit die fl ink 
moet bezuinigen is de rechtenfa-
culteit, en niet alleen vanwege 
Plasterk. Al met al kan deze facul-
teit de komende jaren 1,2 mil-
joen euro minder tegemoet zien, 
met name vanwege de terugloop 

van bachelordiploma’s. Door het 
interen op formatie en promo-
vendi, het niet invullen van een 
vrijkomende hoogleraarpost én 
een stop op het aannemen van 
ondersteunend personeel, denkt 
de faculteit de klappen te kun-
nen opvangen. 
Bij twee faculteiten komt de vraag 
over het invullen van de bezuini-
gingen te vroeg, omdat ze mid-
den in de onderhandelingen zit-
ten. Bij Managementwetenschap-
pen wordt het “een lastig ver-
haal”, aldus directeur Huub Looij-
mans, en niet alleen vanwege 
Plasterk. Ook hier geldt dat de fa-
culteit nog nauwelijks is beko-
men van een eerder bezuini-
gingsoperatie. De decaan van de 

Letterenfaculteit Paul Sars zit 
met gelijksoortige problemen: 
ook hier zijn eerdere klappen – 
resulterend in bijvoorbeeld de 
aangekondigde opheffi ng van 
Arabisch – nog maar nauwelijks 
verwerkt. “De fi nan ciële perspec-
tieven voor na 2008 zijn ongun-
stig en worden nu nog donker-
der”, reageert Sars per e-mail. Hij 
noemt de opeenstapeling van be-
zuinigingen “bizar”, te meer om-
dat de faculteit is gegroeid van 
2200 studenten in 2002 naar 
2800 nu. “Voor ons is de vraag 
niet alleen hoe we de tekorten 
moeten opvangen, maar hoe we 
met minder geld structureel meer 
studenten kunnen bedienen”, al-
dus Sars./PvdB

Decanen boos over ‘bizarre bezuinigingen’
Jaarlijks 2 miljoen euro krijgen de 
faculteiten minder aan inkomsten 
vanwege de ingreep van minister 
Plasterk om geld van de universitei-
ten weg te nemen, ten voordele van 
onderzoeksorganisatie NWO. Vox 
peilt de stemming binnen de univer-
siteit. “Een heel domme operatie.”

De dit jaar drukbezochte alumni-
dag is een signaal dat oud-studen-
ten zich steeds meer betrokken 
voelen bij de universiteit. Op 13 
oktober kwamen 780 alumni, 
180 meer dan vorig jaar. De vrij-
dag daarvoor is het Alumniweb, 
een online community voor Rad-
boudianen, gelanceerd. Ook stu-

denten en medewerkers van de 
Radboud Universiteit mogen lid 
worden van de Radboudgemeen-
schap. “Je kunt contact maken 
met medestudenten, je vroegere 
studiegenoten, collega’s en do-
centen. Alumni vervullen hierbij 
een ambassadeursfunctie, onder 
andere doordat studenten hen 
kunnen raadplegen.” Leden kun-
nen hun cv online zetten en er is 
een vacaturebank in de maak.
Met het Alumniweb wil de Rad-
boud Universiteit een gemeen-
schapsgevoel creëren onder Rad-
boudianen. Dit wordt gestimu-
leerd doordat leden niet alleen 
persoonlijke informatie en cv’s 
kunnen delen, maar ook clubs, 
de zogenaamde ‘kringen’ mogen 
opstarten./MP

Alumni in het zonnetje
De Radboud Universiteit pakt extra 
uit met haar nieuwe alumnibeleid 
om oud-studenten blijvend te be-
trekken bij hun alma mater. Met on-
der meer een eigen online commu-
nity, een alumnipas en de jaarlijkse 
alumnidag hoopt Erna Dikmans, 
coördinator van het alumnibureau, 
dat alumni zich ambassadeurs van 
de universiteit gaan voelen.

Paul Sars Hetty Dekkers Jan Kuijpers
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nieuws & opinie

De benoeming van Judith Wolf 
brengt het totaal aantal dit jaar 
benoemde vrouwelijke hooglera-
ren op vijf, de helft van wat ons 
door het college van bestuur is 
beloofd. Wolf, die de leerstoel 
Maatschappelijke Zorg bekleedt, 
was voorheen bijzonder hoogle-
raar, en ziet nu haar positie om-
gezet in een echte, harde leer-
stoel. 
Dat de medische faculteit op ach-
terstand staat, kan Leo Booij, voor-
zitter van de benoemingscommis-
sie, wel verklaren. Pas de laatste 
jaren overstijgt het aantal vrou-
welijke afgestudeerden het aan-
tal mannen in zijn faculteit. Ge-
zien de lange aanloop naar een 

medisch hoogleraarschap, duurt 
het lang voordat de opmars van 
vrouwen neerslaat in de hoogste 
functies. Nog even geduld dus.
In het UMC geldt als regel dat bij 
gelijke geschiktheid de vrouw 
wordt gekozen. Vrouwen blijken 
zelfs een paar streepjes voor te 
hebben. Booij: “Vrouwen zijn vaak 
nog meer gemotiveerd dan hun 
mannelijke collega’s, en hebben 
vaak meer verantwoordelijkheids-
gevoel.”/PvdB  

Tien vrouwen in toga
Het regent zoals elk jaar in de herfst 
hoogleraarbenoemingen. Liefst acht 
benoemingen werden deze maand 
bekend gemaakt, en jawel: een 
nieuwe vrouwelijke hoogleraar is 
onder ons: Judith Wolf, nog wel be-
noemd in het mannenbolwerk UMC. 

Kan iemand Jan Peter Balkenende eens uitnodigen op de Radboud Universiteit? 
En dan niet voor een opening of zo, maar om zijn waarden- en normendebat eens 
los te laten op de universitaire bevolking? Want het loopt hier gierend uit de klau-
wen. Het lijkt potdorie de maatschappij wel! Studenten die docenten dreigen te-
rug te pakken bij evaluaties en secretaresses uitmaken voor ‘stomme muts’. En 
soms slaan studenten zelfs een brutale toon aan in e-mails! Het moet niet gekker 
worden. Gelukkig wordt er paal en perk gesteld aan dit soort uitwassen. Sociale 
Wetenschappen heeft al een heuse gedragscode en wie weet volgen andere facul-
teiten. Het is natuurlijk allemaal een gevolg van de ooit veelgeprezen democrati-
sering van het wetenschappelijk onderwijs. Zulk patjepeeërgedrag zag je niet op 
universiteiten in de tijd dat het nageslacht van de gevestigde orde nog een mono-
polie op het studentenbestaan had. De elite, die wist van omgangsvormen. Ze 
keek natuurlijk wel neer op het gewone volk, maar liet dat niet merken. En onder-
ling oefende ze alvast in netwerken, zodat ze de posities van hun ouders geruis-
loos kon overnemen. Maar zelfs de nazaten van die elite vliegen uit de bocht. 
Komende week viert Carolus Magnus, de club die in Nijmegen het dichtst in de 
buurt komt van een studentencorps, alweer zijn tachtigjarig bestaan. Vroeger zat 
daar de katholieke elite. Vroeger dus, want sinds enige tijd kennen we de nieuwe 
praeses van Carolus alleen nog maar als ‘R. van den T.’, aangezien deze hoog-
waardigheidsbekleder heeft gemeend samen met een kompaan een vrouwelijk 
bestuurslid van het belendende Ovum Novum een aantal uren van haar vrijheid te 
moeten beroven. ‘R.’ moet zich nu voor dit ‘studentengeintje’ voor de rechter ver-
antwoorden. Het kan dus maar zo zijn dat de opperbal een deel van het jubileum-
jaar behind bars doorbrengt. Fatsoen moet je doen, om JeePee maar eens te cite-
ren. Maar eerst moet je weten wat fatsoen ís, lijkt me zo, en volgens mij schort het 
daar nou net aan. Misschien wordt het tijd voor een verplichte uitbreiding van alle 
curricula met een vak ‘elementaire omgangsvormen’. Kunnen we ons ook weer 
eens fi jn profi leren met onze katholieke identiteit! /Peter van der Heiden

P h - W A A R D E • Fatsoen
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In de Angelsakische wereld is een 
tenure track de gewoonste zaak 
van de wereld. Jonge wetenschap-
pers vervullen dan een beschei-
den wetenschappelijke positie, 
maar krijgen wel uitzicht op een 
vast contract na een x aantal jaren. 
Mits aan ze aan bepaalde voor-
waarden voldaan hebben. Voor 
de universiteiten is dat een pri-
ma manier om de meest talent-
volle wetenschappers aan zich te 
binden. En de tenure track biedt 
jonge onderzoekers de zekerheid 
die ze hier in Nederland veelal 
moeten ontberen. 
In Nederland wordt de laatste ja-
ren op diverse universiteiten ook 
geëxperimenteerd met tenure 
tracks in verschillende soorten en 
maten. De Radboud Universiteit 
hield de boot tot nu toe echter af. 
Samen met Wageningen stelde 
het Nijmeegse college zich als 
enige onverkort op het traditio-
nele standpunt dat de invulling 

van wetenschappelijke posities 
gerelateerd moet zijn aan de be-
hoefte van de organisatie (het for-
matiebeginsel). Het instellen van 
tenure tracks (het loopbaanbe-
ginsel) zou de fi nanciering immers 
in gevaar brengen. Want wat te 
doen wanneer plotseling meer 
tenure track-onderzoekers de eind-
streep halen dan verwacht? In mei 
noemde de toenmalige rector Kees 
Blom de tenure track, in de nauwe 
Angelsaksische zin van het woord, 
in Vox daarom ‘niet zo verstandig’.
Gezien die tegenstand is Femke 
Kok van het Promovendi Overleg 
Nijmegen (PON) blij dat de tenure 
track zich dankzij de nieuwe CAO 
toch heeft aangediend, zij het via 
de achterdeur. “Het is goed dat er 
door de Nederlandse universitei-
ten een principiële keuze is ge-

Personeel universiteiten 
krijgt dertiende maand 
Het personeel van de universiteiten 
krijgt vanaf 2009 een volledige der-
tiende maand. Dit is het resultaat van 
de nieuwe CAO voor de universiteiten. 
De dertiende maand maakt deel uit 
van een pakket aan maatregelen, goed 
voor een loonsverhoging van in totaal 
bijna 10 procent. 
De loonsverhoging bestaat uit drie 
elementen: 
-  De eindejaarsuitkering wordt staps-

gewijs verhoogd van 3 procent (nu) 
naar 8,3 procent (een volledige der-
tiende maand) in 2009. 

-  Het maandloon wordt twee keer ver-
hoogd: met 1,75 procent per 1 januari 
2008 en nog eens met 1,6 procent 
per 1 januari 2009. 

-  Zowel in 2008 als in 2009 levert het 
personeel een verlofdag in, in ruil 
voor tweemaal 0,5 procent extra 
sa larisverhoging. 

Verder is afgesproken dat er experi-
menten komen met ‘functiecontracten’, 
een handvat om afspraken te maken 
over de verdeling van onderzoeks- en 
onderwijstaken. Daarnaast komt er een 
studie naar ‘levensfasenbewust per-
soneelsbeleid’, dat in een volgende CAO 
het huidige seniorenbeleid moet gaan 
vervangen.
Een snelle opiniepeiling op Radboudnet 
leert dat de medewerkers content zijn 
met het behaalde CAO-resultaat (72%). 
Een minderheid (20%) meent dat er 
meer in had gezeten, en een enkeling 
(8%) had het extra geld liever ingezet 
voor onderwijs en onderzoek./PvdB

In de nieuwe CAO-overeenkomst 
van de universiteiten met de bon-
den heeft de zogenaamde tenure 
track een vaste plek verworven. Dat 
lijkt goed nieuws voor de jonge we-
tenschappers in Nijmegen, aange-
zien het college van bestuur zich tot 
nu toe verzette tegen een carrière-
traject dat perspectief biedt op een 
contract voor onbepaalde tijd. 

Het incident vond plaats tijdens 
een practicum plantkunde. Voor-
af was nadrukkelijk gemeld dat 
de wonderboom de giftige stof ri-
cine bevat.  Maar die waarschu-
wing werd niet door iedereen 
even serieus genomen, gezien de 
mededeling waarmee de jongen 
zich even later meldde bij de bij 
de practicumleiding: “Die boon is 
toch niet echt giftig, hé?” De 
practicumleiding liet de student 
onmiddellijk fl inke hoeveelhe-

den water drinken en overgeven. 
Daarna ging de eerstejaars spoor-
slags naar het UMC St Radboud 
waar zijn maag werd leegge-
pompt. Het incident kreeg nog 
een staartje toen Lee Tonnaer, di-
recteur van de Arbo- en Milieu-
dienst achteraf constateerde dat 
de docenten de medewerkers van 
FNWI de veiligheidsinstructies ver-
keerd hadden toegepast. Bij de 
inname van een vaste giftige stof, 
zoals een boon, is water drinken 
juist uit den boze omdat het gif 
daardoor dieper in het spijsverte-
ringskanaal wegzakt. Het slacht-
offer laten braken is de enige 
goede remedie. /MP,RG

Student opgenomen na eten gifboon
Een eerstejaars biologiestudent heeft 
een nacht op de eerstehulpafdeling 
doorgebracht na het eten van een 
giftige boon van de wonderboom. 

Nieuwe CAO geeft jonge wetenschapper meer zekerheid

Beter goed gejat dan slecht bedacht, moet de redactie van Ublad van de Universi-
teit van Utrecht gedacht hebben. In navolging van onze uiterst succesvolle Kees 
Blom-Vox eerder dit jaar, treedt scheidend rector Willem Hendrik Gispen in het 
jongste nummer op als gastredacteur van het Utrechtse universiteitsblad. Verschil 
is er ook: ontving Kees Blom bij zijn vertrek een portret en hield hij een lezing over 
IRUN, Gispen kreeg te horen dat een van de planetoïden rondom Mars naar hem is 
vernoemd en bracht een heuse schlager (‘Als ik boven op de Dam stao’) ten ge-
hore. 
Uit angst voor dit soort middernachtelijk dronkemansgezang blokkeerden bewo-
ners van de Leidse binnenstad jarenlang een versoepeling van de toegangsregels 
voor de Leidse kroegen. Op donderdag, ook in Leiden dé uitgangsavond voor stu-
denten, moest je ’s nachts voor enen in de kroeg van je voorkeur zijn, anders 
kwam je niet meer binnen. Op aandringen van onder meer D66 mogen studenten 
zich nu tot twee uur op straat bewegen. Liever nog ziet de politieke partij dat de 
binnenkomsttijden helemaal vrij worden gegeven en studenten de hele nacht van 
kroeg kunnen switchen. Wisselen, in correct Nederlands. Dit speciaal voor docen-
ten economie en bedrijfswetenschappen van de Universiteit van Tilburg. Volgens 
hun studenten zijn zij zó slecht in Engels, dat ze op taalvaardigheidcursus moeten. 
Nadat de docenten waren getest, bleek ruim een kwart de internationale norm van 
het International English Language Testing System (IELTS) niet te halen. /MP

O V E R  D E  S C H U T T I N G

maakt voor de carrière van de in-
dividuele medewerkers.” Wel zal 
er volgens haar nog veel afhangen 
van de precieze invulling van de 
nieuwe functie, die nu alleen nog 
als ‘globaal kader’ is opgenomen. 
“In de VS zie je dat de voorwaar-
den soms zo streng zijn dat er met 
geen mogelijkheid aan te voldoen 
is. Bijvoorbeeld wanneer ze leiden 
tot een werkweek van 90 uur.”
De ondernemingsraad zal er vol-
gens Kok bij het universiteitsbe-
stuur op aandringen om snel dui-
delijkheid te geven over de ten-
ure tracks. Volgens woordvoer-
der Willem Hooglugt is het colle-
ge daar al druk mee bezig. “Het 
carrièreperspectief van jonge we-
tenschappers stond al op de agen-
da van de universiteit.” /RG, Foto: 
Erik van ‘t Hullenaar

CAO zet deur open voor jonge wetenschapper
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De uitverkochte zaal is gevuld 
met studenten en andere geïnte-
resseerden uit alle leeftijdscate-
gorieën. Sommigen zijn naar Lux 
gekomen vanwege hun bewonde-
ring voor Kleins eerder werk. “Ik 
heb No Logo gelezen en dat vond 
ik een heel goed boek”, vertelt 
Erik Toffelo, student politicolo-
gie. Anderen zijn juist onder de 
indruk van het nieuwe werk. 
“Klein komt met verrassende in-
zichten wat betreft de natuurlijke 
evolutie van het kapitalisme”, 
meent hoogleraar economie Es-
ther-Mirjam Sent. 
Naomi Klein begint spottend uit-

een te zetten hoe in de VS over-
heid en bedrijven met elkaar ver-
weven zijn. Ze krijgt de lachers op 
haar hand. Eigenlijk nodigt haar 
verhaal helemaal niet uit tot la-
chen: het is een confronterend 
verslag van corruptie en samen-
zweringen. Een aanwezige studen-
te fi losofi e moet het allemaal nog 
even laten bezinken: “Het was een 

eyeopener, hoewel de fi lm aan het 
eind afbreuk deed aan de lezing. 
Ze gebruikt shocktechnieken om 
de toeschouwers te overtuigen, 
terwijl de voordracht juist grondig 
onderbouwd was.” Haar buurman, 
ook fi losofi estudent, is het hier-
mee eens: “Dat we de voorkeur ge-
ven aan een doordacht verhaal, 
zal wel aan ons vakgebied liggen. 

Maar ik ben nog steeds van plan 
het boek te gaan lezen.”
Tijdens het interview dat Harm 
Ede Botje van Vrij Nederland en 
Olav Velthuis van de Volkskrant na 
afl oop met Klein hebben, zegt ze 
niets te geloven van de theorie 
dat 9/11 een inside job is. Dus dat 
Bush erachter zou zitten, omdat 
de Amerikaanse overheid en het 
bedrijfsleven makkelijker contro-
versiële maatregelen kunnen 
doorvoeren als er angst heerst on-
der de bevolking. Een toeschou-
wer vraagt later verontwaardigd 
om toelichting: “How could you 
say that, when there’s much evi-
dence for the theory?” Klein legt 
uit dat ze onderzoek naar een 
Twin Towers-complot energiever-
spilling vindt: “I can’t prove that 
George W. Bush is responsible for 
the attacks on the World Trade 
Centre and the death of 3.000 
people. What I can prove, is that 
his regime invaded Iraq and kil-
led hundreds of thousands of in-
nocent people.”/SB, CdW

kapitalisme gedijt bij crisis

nieuws & opinie

Naomi Klein:

Op 10 oktober was Naomi Klein, de 
Canadese auteur van de bestsel-
ler No logo, in Nijmegen. In Lux pre-
senteerde ze haar nieuwe boek, 
The shock doctrine. Strekking van 
het verhaal: Amerikaanse bedrijven 
hebben er baat bij als er nu en dan 
een crisis ontstaat, het zogenaamde 
rampenkapitalisme.

Beter duur huren
In de Vox van 4 oktober stelt Marjolein 
Pijnappels dat je fi nancieel gezien be-
ter kunt kopen dan huren. Dat is veel te 
kort door de bocht. Immers in dat voor-
beeld betaalt de koper nog ongeveer 10 
procent (dus 14.000 euro) aan kosten 
koper. Of je die al terugkrijgt bij ver-
koop na relatief korte tijd 
(zeg 2 jaar) is maar zeer de 
vraag en afhankelijk van de 
prijsontwikkeling (laatste 
NVM-cijfer: 4,3% stijging 
2006/’07). Bovendien moet 
de kale huur niet alleen met 
netto hypotheeklasten ver-
geleken worden, maar moet 
men daar het onderhoud 
dat als huiseigenaar voor 
eigen rekening komt erbij tellen. Bij een 
appartement komt daar ook nog de bij-
drage aan de vereniging van eigenaren 
bij. Kortom, alleen al door de kosten ko-
per kan het best verstandig zijn om en-
kele jaren duur te huren. Uiteindelijk 
bepaalt vooral de woonmarkt daar waar 
je wilt wonen of je stenen huurt of geld 
leent en hoe duur je uit bent.
Hans Lekkerkerk, medewerker Arbeid, 
Personeel & Organisatie

Tupperware
Met zijn column over het tekort aan 
vrouwelijke hoogleraren (Vox 4, p. 6) 
blijkt Peter van der Heiden een trouwe 
verdediger van de universiteit als man-
nelijk bolwerk. In een nogal fl auwe po-
ging grappig te doen, suggereert hij dat 
hoogleraarbare vrouwen te vinden zijn 

‘in hun geheel eigen bio-
toop […], op tupperware-
parties!’ Deze opmerking 
impliceert dat hoogleraar-
bare mannen op hun beurt 
in hun geheel eigen biotoop 
te vinden zijn. En wat moet 
dat dan wel zijn? Het voet-
balstadion? Of bedoelt Pe-
ter van der Heiden daarmee 
‘gewoon’ de universiteit? 

Liedeke Plate, UD Genderstudies en 
cultuurwetenschappen

Terrasje
“You need to feel at home when you’re 
surrounded by the unknown.” Björk had 
gelijk volgens stedenbouwkundige Bha-
lotra. Het is van groot belang dat stu-
denten en medewerkers zich thuis voe-
len op de campus, zo stelde hij in Vox 19 
van vorig collegejaar. Moraal van het 

verhaal was dat op onze campus de re-
gie ontbreekt waar het ruimtelijke orde-
ning betreft en dat er nog heel wat meer 
samenhang, gezelligheid en sfeer ge-
creëerd zou kunnen worden. 
Maar hoe zou dat gerealiseerd kunnen 
worden op de 80 hectare die we heb-
ben? Allereerst het Erasmusplein. Een 
tochtgat zal het waarschijnlijk altijd 
blijven maar een stuk mooier en functi-
oneler kan het zeker. Hoe zou het bij-
voorbeeld zijn als er in plaats van al die 
fi etsen een mooi terrasje zou komen. 
Ook is het momenteel onmogelijk om 
na 19.00 uur en in het weekend er-
gens nog iets te eten te krijgen op de 
campus. Dit terwijl er ’s avonds wel 
activiteiten zijn en er steeds meer stu-
denten op het terrein wonen. Een piz-
zeria of warme bakker zou dus een 
welkome aanvulling zijn. Tot slot blijkt 
telkens weer dat een centraal cultu-
reel centrum eigenlijk onontbeerlijk is. 
Bij het optreden van Spinvis werd weer 
eens duidelijk dat het Cultuurcafé niet 
geschikt is voor optredens die meer 
dan twintig man trekken. En een debat 
in een sfeerloze collegezaal? Of fi lm 
kijken zittend op de tafels in een klas-
lokaaltje? En dan hebben we het nog 

niet over het broodnodige sportveld, of 
over de overvolle veewagens – ook 
wel aangezien voor bussen – die af en 
aan rijden over een weg die de cam-
pus in tweeën deelt. Kortom, we kun-
nen het met Bhalotra eens zijn dat op 
onze campus wat meer samenhang, 
gezelligheid en sfeer niet zou misstaan. 
En volgens mij is er met een aantal re-
latief kleine ‘ingrepen’ veel te winnen. 
Akke Faling, namens AKKUraatd. 

Foto: Gerard Verschooten

I N G E Z O N D E N
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Hoe narcistisch zijn we eigenlijk?
“In de Verenigde Staten is groot-
schalig onderzoek gedaan naar 
narcistische trekken in persoon-
lijkheden van mannen en vrou-
wen. En daaruit blijkt dat we de 
laatste decennia met z’n allen 
narcistischer zijn geworden. Als 
je mensen tegenwoordig vraagt 
hoe het met hun intelligentie 
zit, zeggen ze allemaal: ik ben 
slimmer dan gemiddeld. Dat kan 
natuurlijk niet. Het is een indica-
tie dat we hier te maken hebben 
met grootheidsfantasieën. In 
mijn boek probeer ik duidelijk 
te maken dat narcisme niet iets 
verderfelijks is, maar juist heel 
vruchtbaar kan zijn. Zonder 
grootheidsfantasieën geen pres-
taties. We leven in een samenle-
ving waarin mensen geacht wor-
den innovatief te zijn en dat zijn 
vaak mensen met narcistische 
trekjes. Mensen die van zichzelf 
vinden dat ze eigenlijk best goed 

zijn. Ik zou zeggen: een stevige 
dosis narcisme past perfect in 
onze hedendaagse cultuur en 
economie. Zonder dat krijgen we 
niet de prestaties die we willen.” 

Zijn leiders als Bush en Poetin 
prototypen?
“Zij hebben minimaal een ge-
zonde dosis narcisme. Maar niet 
alleen zij. Het kenmerkt alle 
mensen op zichtbare posities in 
de samenleving. Anders zouden 
ze daar niet zitten. Ze hebben 
fl ink wat zelfvertrouwen, een 
hoge pet op van zichzelf. Ze 
overschatten zichzelf ook regel-
matig. We hebben net afscheid 
genomen van een bankdirecteur 
die, als je in herinnering roept 
wat hij zes jaar geleden allemaal 
beloofde, zichzelf behoorlijk 
heeft overschat. Feit is dat men-
sen met narcistische trekjes iets 
bijdragen aan onze samenleving 
en onze cultuur. Ik zou in mijn 

organisatie geen manager benoe-
men zonder grootheidsfantasie.” 

In uw praktijk als psychotherapeut 
heeft u ook mensen behandeld met 
narcistische stoornissen. Behandelt 
u die niet meer?
“Wel als ze problemen hebben 
met dat narcisme, maar dan is 
de behandeling er niet op ge-
richt die grootheidsfantasieën 
aan te pakken. Want dat houdt 
ze juist actief. We weten dat 
depressieve mensen een realis-
tisch zelfbeeld hebben. Ze zien 
de dingen scherp. Maar wat heb-
ben ze eraan? Het is beter om 
een rooskleurig beeld van jezelf 
te hebben. Dat beeld is imagi-
nair maar uiterst effectief.”

U legt de oorzaak van het toe-
nemende narcisme bij werkende 
moeders. Hoe zit dat?
“Kinderen van werkende moe-
ders staan sneller op eigen be-
nen. Ze zijn meer op zichzelf 
gericht doordat ze ook meer zelf 
moeten uitzoeken. Dat leidt 
ertoe dat die kinderen sneller 
narcistisch worden. Onze psycho-
logische patronen worden gelegd 
in de eerste vier jaar. In dat basis-
patroon is de laatste veertig, vijf-

tig jaar heel veel veranderd. Ik 
denk dat het belangrijk is dat be-
leidsmakers meer rekening gaan 
houden met die veranderde men-
sen. Scholen van 1500 leerlingen 
passen niet bij al die narcistische 
persoonlijkheden. We hebben 
kleine scholen nodig, kleine zie-
kenhuizen, kleine organisaties.”

Zodat al die ego’s tot hun recht 
kunnen komen…
“We moeten natuurlijk oppassen 
dat we niet te ver doorschieten. 
Dat opgeklopte idee van: je moet 
alles kunnen zeggen wat je op je 
hart hebt. Dat je moslims dus 
best geitenneukers mag noemen, 
dat is uit de bocht geschoten nar-
cisme. Vroeger waren mensen 
meer geremd in het uiten van 
hun gevoelens. Nu komen echt 
alle aspecten van mensen uit de 
knop. Dat betekent dat ook 
allerlei perversiteiten komen 
bovendrijven. Ook het onkruid 
ontwikkelt zich nu. Die hele 
menselijke natuur in al z’n diver-
siteit zie je gewoon op tv. Je hebt 
daarom duidelijke regels nodig. 
En dat valt niet altijd in goede 
aarde bij al die narcistische per-
soonlijkheden. Die zeggen: dat 
bepaal ik zelf wel.” /MZ 

Zonder narcisme geen prestaties
Klinisch psycholoog Jan Derksen schrijft over de narcisti-
scher wordende mens. Afgelopen week verscheen zijn boek 
Zijn wij wel narcistisch genoeg? Het is geen jammerklacht 
over te grote ego’s. Integendeel: “Ik zou in mijn organisatie 
geen manager benoemen zonder grootheidsfantasie.”

Illustratie: Echo and Narcissus, 
John William Waterhouse, Walker Art Gallery, 

National Museums Liverpool.

wetenschap
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Voor de klas 
Ongeveer 25 jonge bètaonderzoekers 
van de RU brengen voortaan een deel 
van hun werktijd voor de klas door. Na 
de herfstvakantie gaan de eerste on-
derzoekers les geven in hun vak aan 
havo- en vwo-leerlingen. De komende 
jaren leveren de promovendi  – en 
enkele postdocs – zo hun bijdrage aan 
de vernieuwing van het bètaonderwijs 
op middelbare scholen.

Nobelprijzen
De Nobelprijswinnaars voor chemie en 
voor fysica zitten nu eens niet in Ame-
rika en Engeland, maar op het Europe-
se vasteland. Alleen niet in Nederland 
en dat is geen toeval, zegt hoogleraar 
politieke fi losofi e Grahame Lock. De 
drie winnaars zijn alle drie verbonden 
aan onafhankelijke onderzoeksinstitu-
ten die bulken van het geld. Daar kun-
nen Nederlandse wetenschappers on-
mogelijk mee concurreren, zegt Lock. 

Bèta’s jarig
Ter ere van haar tiende lustrum vierde 
de bètafaculteit afgelopen week feest. 
De gang van het Huygensgebouw 
werd in de volledige breedte gebruikt 
als speelveld waarop alle exacte afde-
lingen hun invulling gaven aan het 
thema ‘chaos en orde’. Plantkunde 
had veel succes met een voorstelling 
waarin twee meisjes elk een tomaat-
plant voorstellen. Ze lieten zien hoe 
de groei van planten volkomen chao-
tisch zou verlopen wanneer er geen 
hormonen zijn om het in goede banen 
te leiden. 

Eigen bètacanon 
Nijmeegse bètahoogleraren geven in 
de lezingenreeks De bètacanon. De 
wereld volgens natuurwetenschappers 
hun visie op de belangrijkste ontwik-
kelingen in hun vakgebied. De lezin-
gen, georganiseerd door het Soeter-
beeck Programma, worden gehouden 
op 5, 12, 19 en 26 november in het 
Huygensgebouw.

Neuropsychologe Valesca Kooij-
man gebruikte nieuwe technie-
ken en ontdekte: al na zeven 
maanden reageren babyhersens 
als zij het begin van een woord 
in een zin herkennen. 
In gesproken taal zit geen strikte 
scheiding tussen woorden zoals 
de spaties in geschreven taal. 
Het einde van het ene woord is 
vaak verweven met het begin 
van het volgende woord. Dat 
merken wij, volwassen taalge-
bruikers, alleen als we naar een 
gesprek in een vreemde taal luis-
teren. Valesca Kooijman, die 22 
oktober promoveert, zocht uit 
wanneer baby’s leren om woor-
den te onderscheiden en hoe ze 
dat dan doen. Ze maakte gebruik 
van EEG-metingen bij baby’s van 

tien maanden. Uit gedragsstu-
dies was al bekend dat kinderen 
van die leeftijd reageren op 
klemtoon – een goede indicatie 
voor woordbegin in het Neder-
lands, waarin de meeste woor-
den eerst een sterke en dan een 
zwakke klemtoon hebben. Kooij-
man trainde haar jonge proef-
personen door ze een nieuw 
woord te laten horen. Daarna 
luisterden de baby’s naar zinnen 
waarin dat woord voorkwam. De 
EEG-metingen lieten een ander 
patroon zien voor de juist aange-
leerde woordjes in de zinnen 
dan voor onbekende woordjes in 

de zinnen. Een indicatie dat kin-
deren een woordje al heel snel 
in gesproken taal kunnen terug-
vinden op basis van het klank-
patroon. Van de betekenis heb-
ben ze immers nog geen idee. En 
zo werd het mogelijk om ook bij 
jongere kinderen – die in ge-
dragsstudies naar woordherken-
ning nog geen sjoege geven – te 
kijken naar de hersenactiviteit. 
Valesca Kooijman herhaalde het 
experiment met kinderen van 
zeven maanden. Wat bleek: de 
EEG-patronen van de baby’s 
komen overeen met die van de 
oudere kinderen. “Het laat weer 
eens zien dat het begrip van taal 
ver voorloopt op de productie 
van taal”, zegt de promovenda, 
die haar onderzoek deed in het 
F.C. Donders Centre. Daar is de 
EEG-afdeling van het Baby 
Research Centre van de Radboud 
Universiteit gevestigd. “Je ziet 
dat ze druk aan het leren zijn, 
voordat ze taal actief gebrui-
ken.”/IR

Baby herkent al vroeg woorden

Het is het wezen van wetenschap: na elke grensver-
legging duiken nieuwe grenzen op, en dus nieuwe 
uitdagingen. De uitkomst van het internationale Hu-
mane Genoom-project was zo’n grensoverschrijding: 
sinds 2001 weten we dat het menselijk genoom uit 
ruim 25.000 genen bestaat. “We dachten toen het 
boek van het menselijk lichaam in handen te heb-
ben, dat we alleen nog maar hoefden te lezen”, ver-
woordt de Nijmeegse antropogeneticus Ad Geurts 
van Kessel de eerste euforie. Maar dat bleek een stuk 
ingewikkelder dan gedacht. “Er zit ontzettend veel 
variatie in het menselijk DNA. We weten steeds be-
ter hoe extreem die variatie is.” Met het symposium 
New Frontiers in Molecular Life Sciences verkent het 
NCMLS de nieuwste bevindingen en vragen uit het 
internationale onderzoek naar de functie en wer-
king van genen en eiwitten. Zo’n state-of-the-art 
symposium moet een jaarlijkse traditie worden van 
het Nijmeegse centrum. Voor deze editie heeft het 

NCMLS alvast twee sprekers van 
wereldfaam weten te strikken: de 
Amerikaanse Nobelprijswinnaar 
Peter Agre en Spinoza-laureaat 
Hans Clevers. 
Sommige DNA-variaties leiden 
tot aangeboren aandoeningen of 
een aangeboren aanleg voor 
ziektes als kanker, schizofrenie 
en autisme. Maar hoe breng je 

die aan het licht? Een syndroom als dat van Down 
is heel makkelijk aan te tonen: een extra chromo-
soom zie je meteen door de microscoop. Maar om 
afwijkingen in enkele basenparen te ontdekken, 
zijn krachtiger technieken nodig. Als een van de 
eerste centra ter wereld zette het NCMLS de DNA-
chip in voor genoomonderzoek. Hiermee kan heel 
snel en nauwkeurig DNA-materiaal van gezonde 
mensen en patiënten worden vergeleken. Op een 
glasplaatje ter grootte van een objectglaasje zitten 
duizenden puntjes met DNA-fragmentjes van een 
gezond persoon. Daar wordt gelabeld DNA-materi-
aal van een patiënt op losgelaten. “Stukjes DNA 
met dezelfde of bijna dezelfde volgorde zoeken el-
kaar automatisch op”, legt Geurts van Kessel uit. 
“Zo is in een oogopslag te zien in hoeverre de pa-
tiënt genetisch afwijkt.” De techniek is inmiddels 
zo robuust dat het Nijmeegse UMC St Radboud ze 
gaat toepassen in de diagnostiek./BR

Symposium over DNA-variaties

Asjepraatplakjedwoordegwoonaan-
ukkaar. Baby’s staan voor de taak 
om uit die brij van gesproken taal 
woorden te vissen. Hoe leren ze dat?

Het menselijk genoom staat 
centraal tijdens het eerste in-
ternationale symposium van het 
Nijmegen Centre for Molecular Life 
Sciences (NCMLS) op 25 en 26 
oktober. Welke genen hebben we, 
hoe werken ze en hoe zijn ze te 
relateren aan ziekte en gezondheid?
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Bij de dienst Personeel en Orga-
nisatie hebben ze alle functies 
van de universiteit keurig op een 
rijtje staan, volgens de zes jaar 
geleden door Hay Group opge-
stelde rangorde. Dit in Zeist ge-
vestigde adviesbureau was door 
de gezamenlijke universiteiten 
uitgenodigd om een nieuw en 
voor iedereen inzichtelijk loon-
gebouw in de steigers te zetten. 
Voor alle functies werd keurig 
omschreven wat de functie nu 
precies behelsde, waarna er pun-
ten aan werden toegekend en 
een salaris op werd berekend. 
Veertien medewerkers van alle 
universiteiten waren maanden 
in touw om het moloch vlot te 
trekken, hetgeen geschiedde. 
Iedereen zit aan de leiband, en 
de Nijmegenaar die een collega 
met vergelijkbaar werk in Lei-
den spreekt, zal ontdekken dat 
de salarissen niet zo gek veel 
verschillen. Hay – of beter: UFO 
(universitaire functieordening) – 
werd door menigeen als een 
bureaucratisch gedrocht gezien, 
maar eerlijk was het wel. 
Toch is de opschudding groot nu 
opnieuw de topsalarissen in de 
publieke aandacht zijn. Het 
Onderwijsblad lanceerde onlangs 
een lijstje met salarissen van de 
leden van de colleges van 
bestuur, met mogelijk nog grote-
re verschillen dan vorig jaar. Aan 
de Wageningse universiteit incas-
seren de twee topbestuurders 

meer dan drie ton, in Delft en 
Utrecht gaan de grootste verdie-
ners met zo’n 230.000 euro naar 
huis, terwijl de inmiddels veelbe-
kritiseerde Jo Ritzen – voorzitter 
in Maastricht – nog altijd 224.000 
verdient. De Radboud Universi-
teit staat ook op de lijst, met de 
salarissen van collegevoorzitter 
De Wijkerslooth en rector Bas 
Kortmann, de een goed voor 
195.000, de ander voor 185.000 
euro. Waarmee ook de Nijmeeg-
se topmannen zich in het gezel-
schap van universiteitsbestuur-
ders bevinden dat uittorent bo-
ven de zogeheten ‘Balkenende-
norm’ (170.000 euro). De com-
missie-Dijkstal adviseerde vorige 
maand om ook de bestuurders in 
de semi-publieke sector aan die 
norm vast te ketenen. 

Topdogs
Het onderwerp heeft de aan-
dacht en de vragen die het op-
roept worden elk jaar prangen-
der. Want waarom verdient de 
redacteur van Vox evenveel als 
die van Folia, maar gaapt er een 
gat van 40.000 euro tussen de sa-
larissen van onze hoogste bazen? 
En is de functie van de allerhoog-
ste baas van de instelling echt zo 
veel zwaarder dan van een hoog-
leraar, terwijl de eerste 195.000 
mee naar huis neemt, en de 
tweede – keurig volgens Hay – 
104.000 euro verdient? Waar, 
kortom, is die alomvattende 

functieordening gebleven toen 
het over de topbestuurders ging?
Jacques Pouwels was zes jaar 
geleden een van de veertien Hay-
mannen die zich een slag in de 
rondte werkten om het nieuwe 
loongebouw te maken, voor alle 
universiteiten samen. De voor-
malig voorzitter van de universi-
taire gezamenlijke vergadering, 
sinds één jaar met pensioen, her-
innert zich die tijd nog heel 
goed. “Ja, een goede vraag, waar-
om vallen de topbestuurders bui-
ten de UFO-regeling? Ik heb daar 
destijds ook kritische kantteke-
ningen bij gezet.” Hij vernam 
dat de bestuurders voor zichzelf 
een aparte regeling door de Hay 
Group zouden laten opstellen – 
een regeling die er in 2000 in-
derdaad is gekomen. “Die slag is 
toen verloren”, zegt Pouwels. 
“En daar zien we nu de gevolgen 
van.” Pouwels wijst op het ver-
schil tussen het voorzitterssala-
ris én het hoogste salaris in het 
UFO-systeem (schaal 18, goed 
voor 104.000 euro). “Dat verschil 
laat zich niet verklaren uit de 
zwaarte van de functie. Doet een 
voorzitter echt zo veel meer dan 
een hoogleraar? Het is niet in de 
geest van Hay dat er zulke 
verschillen bestaan.” Pouwels 
hekelt ook het gebrek aan open-
heid dat er rondom die aparte 
bestuurdersregeling ontstond. 
“We hebben er nooit in de open-
baarheid over kunnen spreken. 

UFO is ook gemaakt vanwege de 
transparantie van het systeem, 
maar rond die aparte regeling 
van bestuurders ontbreekt juist 
elke transparantie.” Als enige 
verklaring kreeg Pouwels ooit 
van De Wijkerslooth te horen 
dat zijn salaris, ten opzichte van 
topdogs elders, nog redelijk aan 
de maat was. “We hebben in de 
OR nog een vraag gesteld, maar 
het leek niet passend om er ver-
der op in te gaan. Toen lieten we 
het passeren, ook de vakbonden 
lieten het erbij. Misschien dat 
alle openbaarheid nu helpt om 
het loonsysteem alsnog recht 
te breien.”
 
Aparte regeling
De zoektocht naar die aparte 
bestuurdersregeling – Pouwels 
heeft hem nooit onder ogen ge-
kregen – leidt naar Peter Lange-
rak, senior consultant bij de Hay 
Group. “Het heeft niet zo heel 
veel zin die naar je te mailen”, 
meldt hij vanuit zijn kantoor in 
Zeist . “Over een paar maanden 
ligt er een nieuwe versie.” Lange-
rak kan wel uitleggen waarom 
bestuurders – en heus niet 
alleen binnen de universiteiten – 
buiten een systeem blijven dat 
wél voor alle andere medewer-
kers geldt. “De bestuurderssala-
rissen zitten ook niet vervat in 
de CAO-afspraken. Dat is gedaan 
omdat zij zich opstellen als 
werkgever in de onderhandelin-

Topbestuurders niet aan

salarisleiband

De allerhoogste salarissen binnen de universiteit blijven vragen oproepen. 
Waarom verdient de ene collegevoorzitter soms twee keer meer dan de andere? 
En een collegevoorzitter bijna twee keer zo veel als een hoogleraar? 
Transparantie over de vragen is ver te zoeken. “Geen commentaar.”

nieuwsachtergrond



jaargang 8 • num
m

er 5 • 18 oktober 2007

13

gen. En dan zouden die mensen 
dus over hun eigen salaris 
moeten onderhandelen.” Ander 
argument is dat voor bestuur-
ders veelal contracten gelden 
voor ‘bepaalde tijd’. 
De nu op handen zijnde nieuwe 
regeling voor bestuurders heeft 
niets van doen met alle commo-
tie over de topsalarissen. “Om de 
zoveel tijd moet je zo’n regeling 
gewoon herzien”, zegt Langerak. 
Hij voorziet een nieuwe regeling 

waarin de universiteiten zijn 
onderverdeeld in vijf groepen. 
De ene bestuursfunctie is zwaar-
der dan de ander en kan beter 
worden gehonoreerd, onder 
meer afhankelijk van de grootte 
van de instelling, de omvang van 
de derdegeldstroom én het bud-
get van de instelling. “De Open 
Universiteit is een andere instel-
ling dan de Universiteit Utrecht. 
De bestuurders van de laatste 
mogen meer verdienen dan van 

de eerste.” 
Langerak hoopt dat de instellin-
gen de nieuwe regeling beter 
onder de publieke aandacht 
brengen. Pas toe of leg het uit, 
zo luidt niet voor niets het credo 
van Hay Group. 
Dit credo vindt geen gewillig oor 
bij het Stichtingsbestuur van de 
Radboud Universiteit, het gremi-
um dat beslist over de salarissen 
van de Nijmeegse collegeleden. 
Samen met de andere Raden van 

Toezicht heeft ook het Nijmeegs 
Stichtingsbestuur zich destijds 
tot Hay Group gewend voor de 
aparte bestuurdersregeling. 
Althans, Langerak weet niet beter 
of álle toezichthouders van  uni-
versiteiten zijn daarbij betrokken 
geweest. “Al weet ik niet of en 
hoe alle toezichthouders de rege-
ling toepassen.” Degene die dit 
wel kan weten voor de Nijmeegse 
situatie is Henrice Wittenhorst, 
secretaris van het Stichtingsbe-

stuur. Zij krijgt een lijstje met 
vragen voorgelegd. Was ook de 
Nijmeegse universiteit destijds 
betrokken bij de totstandkoming 
van de aparte bestuurdersrege-
ling? Zo ja, past de universiteit 
die regeling toe, en hoe dan? Zo 
nee, waarom wijkt uw bestuur 
ervan af, en wat is dán de rege-
ling die Nijmegen toepast voor de 
salarissen van de topbestuurders? 
Henrice Wittenhorst kan er kort 
over zijn. “Geen commentaar.” 

Het credo van Hay Group over 
‘transparantie’ verdient kenne-
lijk nog wat missiewerk.

Salarislijstjes
Peter Langerak van Hay Group 
wil graag wat kanttekeningen 
plaatsen over de commotie in 
den lande. Het begint al met het 
opstellen van de salarislijstjes, 
bijvoorbeeld die van het Onder-
wijsblad. “Ik hoop dat ze de wer-
kelijke salarissen weerspiegelen, 

maar ik vraag het me af. Wat 
stellen die bedragen nu precies 
voor?” De een maakt aparte af-
spraken over een aanvulling op 
het salaris, de ander niet. De een 
telt het erbij op, de ander niet, 
legt Langerak uit. 
Langerak waarschuwt ervoor om 
de universiteitssalarissen als 
exorbitant te betitelen. Als uit-
gangspunt van de bestuurdersre-
geling voor universiteiten geldt 
dat deze instellingen in vergelij-
king tot andere instellingen in 
de semipublieke sfeer een rela-
tief laag salaris uitkeren. Dat de 
bestuurders er in vergelijking 
met hoogleraren steeds beter uit 
springen, heeft ook al met de 
‘marktwerking’ van de salaris-
sen te maken. Als vuistregel 
geldt dat bij universiteiten de 
schalen tot en met 12 in het 
gemiddelde van de markt liggen, 
vanaf schaal 13 wordt het gat 
steeds groter. En hoe hoger de 
schaal, hoe hoger de trek naar 
boven om nog enigszins met die 
markt in de pas te blijven lopen. 
“Dat is een van de verklaringen 
dat het bestuurderssalaris ster-
ker stijgt dan het hoogleraarsala-
ris”, zegt Langerak. 
Belooft Langerak dat de nieuwe 
bestuurderregeling die Hay in de 
maak heeft, wél in de volle 
openbaarheid gaat komen? 
Langerak gaat er niet over, want 
het zijn de Raden van Toezicht 
die als opdrachtgever moeten 
beslissen. “Het zou goed zijn als 
die regeling, bijvoorbeeld via de 
website van de VSNU, gewoon 
openbaar wordt.” Hij wijst op de 
HBO-raad, die onlangs via zijn 
website de recent vernieuwde 
Hay-regeling voor hogeschoolbe-
stuurders wereldkundig heeft 
gemaakt. “Vraag de leden van 
jullie Stichtingsbestuur maar 
eens of zij de nieuwe afspraken 
openbaar willen gaan maken.”
Er gaat een nieuw mailtje naar 
Henrice Wittenhorst: gaat ook 
het Nijmeegs Stichtingsbestuur 
werken met de nieuwe Hay-rege-
ling? En is het bestuur van plan 
een en ander met het publiek te 
gaan delen? Opnieuw een kort 
antwoord. “Geen commentaar.”x

Tekst: Paul van den Broek
Illustratie: Merlijn Draisma

“Ja, een goede vraag, waarom vallen
de topbestuurders buiten de UFO-regeling?”



jaargang 8 • num
m

er 5 • 18 oktober 2007

14

“Mijn netwerk bulkt 
van de vrouwen”

Yvonne Benschop, hoogleraar Organizational behavior, maakt zich sterk 
voor meer vrouwen in topposities in de wetenschap. Ze nam deel aan de 
groep die op 4 oktober een pamfl et op de Sint Janskerk in Maastricht 
spijkerde met 95 stellingen voor meer actie. “Gelukkig is niet elke weten-
schapper een wereldvreemde Einstein.”

Yvonne Benschop:

interview
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♦2 Wie zou je wel eens willen uitno-
digen voor een intiem dineetje?
“Nou, liefst mijn echtgenoot ei-
genlijk. Met twee carrières en 
twee jonge kinderen zijn intieme 
dineetjes een luxe die we ons 
niet meer maandelijks kunnen 
veroorloven. Mijn man is mana-
ger van een zorggroep in Arnhem 
en heeft ook een drukke baan. 
Onze kinderen zijn nu 4 en 6 
jaar en zitten allebei op school, 
maar vrije tijd is er niet bijgeko-
men. Ik breng de kinderen meest-
al. Voor het ophalen hebben we 
een ingenieus systeem waarin 
wijzelf, de oppas en de buiten-
schoolse opvang participeren.” 
En wie bedenkt bij jullie dat systeem?
“Dat hebben m’n man en ik sa-
men uitgedacht. Wij hebben de 
taken thuis gelijk verdeeld. Ik 
maak daar ook wel een punt van 
hoor, dat het gelijk verdeeld is.” 

♥A Hoe ontspan je je?
“Dat is een gemakkelijke vraag: 
met zingen. Dat is voor mij de 
ultieme ontspanning. Ik zing veel 
en graag met mijn kinderen en 
verder elke vrijdagavond in Dub-
belzang, een a capella dubbel-
kwartet dat ook af en toe op-
treedt. Voordat ik zong zakte ik 
regelmatig op vrijdagvond tame-
lijk afgemat onderuit op de bank, 
nu ga ik zingen en kom ik met 
nieuwe energie thuis.”
Raak je té afgemat van je werk?
“Nee, dat niet. Ik houd van mijn 
werk, al kun je er moe van wor-
den. Maar van een mooi artikel 
schrijven of een leuk college ge-

ven kun je ook energie krijgen. 
Maar het werkt toch anders dan 
bij zingen. Het is een ander soort 
concentratie.”

♥V Ben je wel eens verliefd geweest 
op een collega?
“Nee. Dat lijkt me ook tamelijk 
ingewikkeld. De werkplek is 
voor veel dingen, maar wat mij 
betreft niet voor amoureuze es-
capades. Dat mijn man niet in 
de wetenschap werkt maar in de 
zorg, vind ik prettig. Bij ons 
wordt het gesprek thuis niet ge-
domineerd door de ivoren toren. 
Zo kom je nog eens uit het reser-
vaat. De wetenschap is een be-
trekkelijk kleine in zichzelf ge-
keerde wereld. Dat is ook een 
van de stellingen die we op de 
kerkdeur hebben gespijkerd in 
Maastricht. Het beeld naar bui-
ten dat we neerzetten is dat we 
allemaal Einsteins zijn die met 
huid en haar, 24 uur per dag, ze-
ven dagen per week, wetenschap 
bedrijven. Het klopt niet. En zo 
maken we het beroep niet aan-
trekkelijk voor vrouwen. Geluk-
kig is niet elke wetenschapper 
een wereldvreemde Einstein.” 

♠4 In hoeverre speelt het ouderlijke 
nest een rol in wat je nu doet?
“Ik denk dat daar wel de kiem is 
gelegd voor mijn interesse in sek-
severhoudingen. Bij ons thuis had-
den we een ogenschijnlijk tradi-
tioneel gezin, maar m’n ouders 
hadden een gelijkwaardige rela-
tie. Ze deden alles met z’n twee-
en. Mijn vader had een fulltime 
baan maar hij was er net zo goed 
voor ons. Wat ik om me heen zag 
was heel anders. Vaders bemoei-
den zich niet met de opvoeding 
en als het erop aankwam, als 
een kind op z’n donder moest 
krijgen, dan sprongen de vaders 
opeens op. Kennelijk stonden 
die vaders hoger in rang dan de 
moeders. Heel vreemd vond ik 
dat. Ik was me er ook vrij jong 

van bewust dat mannen op het 
werk de hoge posities innamen 
en de belangrijke beslissingen 
namen. Ik vond dat raar, die 
scheve verdeling van taken tus-
sen mannen en vrouwen.”
Ben je om die reden hoogleraar ge-
worden?
“Ja, dat was wel een drijfveer om 
hoogleraar te worden. Gewoon, 
om te laten zien dat het ook an-
ders kan zijn.”

♥8 Wat zou je doen met een miljoen?
“Daar zou ik een paar fantastische 
onderzoekers mee binnenhouden 
en binnenhalen om te werken 
aan mijn onderzoek naar gender-
netwerken en veranderingen in 
organisaties. Als ik daar meer 
massa op kan zetten, gaat het 
een stuk sneller. Nu moet ik elke 
keer op zoek naar een potje om 
een onderzoeker aan te stellen. 
Ik zou ook geld besteden aan 
beurzen voor de Stichting Ariana, 
een studiefonds dat Afghaanse 
vrouwen helpt om een studie te 
bekostigen. Vrouwen hebben het 
daar zo ontzettend moeilijk, ook 
nog nu de Taliban weg is. Het is 
voor vrouwen in Afghanistan een 
hele klus om een eigen bestaan 
op te bouwen. En een opleiding 
is daarin zo cruciaal.” 

♣2 Wat is het laatste boek dat je 
hebt gelezen?
“Ik ben bezig in Brein en Branie, 
het boek van Christine van 
Broeckhoven, die Belgische hoog-
leraar die onderzoek doet naar 
Alzheimer en afgelopen zomer 
in Zomergasten was. Het is een 
persoonlijk verslag over haar on-
derzoek en over hoe het is om als 
vrouw in de wetenschap te wer-
ken. Ik vind het heel interessant 
om te horen van zo’n onbetwiste 
topper hoe zij dat nou voelt en 
ervaart. Je ziet bijna nooit dat 
vrouwen op zo’n hoge positie 
oog hebben voor het feit dat ze 
als vrouw een speciale positie in-

nemen. Zij heeft daar dus wél 
oog voor en zegt ook dat ze daar 
soms met collega’s een gevecht 
over aan moet gaan.” 
Herkenbaar?
“Ja. Ik moet er soms ook voor 
vechten op het onderwerp gender 
in organisaties op de kaart te zet-
ten. Sommige mensen willen er 
gewoon niet aan. Daar moet je 
niet te veel energie insteken. Dat 
beschrijft Van Broeck hoven ook 
in haar boek.”

♣7 Wat zou je als eerste veranderen 
als je de baas van deze universiteit 
werd?
Benschop glundert. En gaat er 
eens goed voor zitten: “De samen-
stelling veranderen van het hoog-
lerarencorps en alle raden en be-
sturen die we hebben. En wel zo 
dat er overal veertig  procent 
vrouwen in zitten. Daar zal ik wel 
een paar jaren voor nodig hebben, 
maar ik zal ernaar streven. Want 
ik ben ervan overtuigd dat het 
kan. Afgelopen week zat ik in 
een panel met Ben Verwaaijen, 
topman van British Telecom. Hij 
vertelde dat in de top 250 van zijn 
organisatie veertig procent vrou-
wen zit. Dat komt omdat hij 
daar de prioriteit legt.”
Waarom geen streefcijfer van 50 
procent vrouwen?
“Met 40 procent vrouwen creëer 
je een kritische massa. Je zorgt 
ervoor dat op al die plekken vrou-
wen zichtbaar worden. En daar-
mee verandert er ook daadwer-
kelijk iets in je organisatie. Maar 
uiteindelijk moet je natuurlijk 
toe naar 50 procent vrouwen.”
Wat vind je van het streven van de 
RU om dit jaar tien vrouwelijke hoog-
leraren benoemd te krijgen? 
“Ik zou de lat wat hoger leggen. 
Maar ik heb makkelijk praten. 
Mijn netwerk bulkt van de vrou-
wen.” x

Tekst: Martine Zuidweg
Foto: Bert Beelen

7 uit 52
Een student of medewerker in het 
nieuws trekt zeven kaarten uit een 
set van 52, met vragen over leven en 
universiteit. Yvonne Benschop, hoog-
leraar arbeid, personeel & organisa-

tie, trok de kaarten ♦2, ♥A, ♥V,  

♠4, ♥8, ♣2 en ♣7.



studenten

Nijmeegs oudste studenten-
vereniging viert haar tachtig-
jarig bestaan. Vox dook in de 

annalen van Carolus Magnus, 
sprak met vier oud-presides en 

onderzocht de loopbanen van 
alle voorzitters. Gaat achter 

Carolus Magnus inderdaad het 
old boys network schuil dat 

iedereen veronderstelt? 
Netwerkdeskundige Jos van 
Hezewijk – zelf een blauwe 

maandag Carolus-lid – ziet een 
rechte lijn tussen het corps-
wereldje en de maatschap-

pelijke elite. “Het karrenspoor 
van de corpora blíjft belangrijk 

om de top te bereiken.”

Ons
kent 
ons

Tachtig jaar Carolus Magnus



1938, KDC / Fotopersbureau Gelderland



Het is stilte voor de storm in het sociëteitge-
bouw van Carolus Magnus aan de Hertog-
straat. In de week voorafgaand aan de eerste 
lustrumweek nuttigen twee bestuursleden en 
enkele gewone leden een broodje aan de bar. 
Carolus pakt dit jaar breed uit, met liefst drie 
feestweken om het tachtigjarig bestaan te 
vieren. De apotheose vindt plaats in mei, als 
alle reünisten en huidige leden acte de pré-
sence geven bij het gala. Is zo’n gala – en alle 
andere festiviteiten waarbij reünisten en hui-
dige leden elkaar tegen het lijf lopen – de 

markt voor maatschappelijk succes? Een ge-
oliede banenmachine? En bovendien de 
markt waarop de verenigingsleden kandida-
ten zoeken voor een huwelijk, even duur-
zaam als vol van aanzien? Aan de bar legt Ca-
rolus-lid Tobias van Elferen meteen maar de 
hamvraag op tafel: die van het kip en het ei. 
Is het Carolus-lid succesvol dankzij de vereni-
ging, of trekt de vereniging leden aan die ge-
boren zijn om succesvol te worden? “De le-
den van onze vereniging zijn nu eenmaal 
ambitieuzer dan de gemiddelde student”, 
zegt Tobias. “Dus je hebt een goede kans om 
verder te komen in je loopbaan.”

Wie wil weten hoe het de voormalige Caro-
lus-leden is vergaan in hun leven, komt als 
vanzelf terecht bij Hans Simons. Hij is sinds 
1990 secretaris van de Reünistenvereniging 
van Carolus Magnus, een periode waarin veel 
werk is gemaakt van het registreren van alle 
alumni. Er is inmiddels een digitaal bestand 
beschikbaar met liefst 5.100 namen, waarbij 
de alumni zelf de gegevens up-to-date kun-
nen houden. Dit bestand, getooid met de 
naam Key to Contact, is mogelijk een van de 
grootste corporale alumnibestanden in Ne-
derland en maakt haar naam ook waar, zegt 
Hans Simons, die vorige week zijn functie als 

PRESES DE MEISJESCLUB 1951 - 1952

Marianne Houtman–Van Wijmen:

“Katholiek ons kent ons-wereldje”

“Ik kwam in 1949 in Nijmegen studeren, in die tijd 
nog een gebombardeerde en uitgewoonde stad. Wil-
de je ergens bijhoren en iets beleven, dan werd je als 
meisje vanzelf lid van de Meisjesclub. De jongens 
gingen naar Roland. Deed je dat niet, en dat gold 
maar voor heel weinig studenten, dan werd je als 
‘obscuur’ betiteld. Er waren in mijn voorzittersjaar 
1.100 studenten, de Meisjesclub telde tussen de 
honderd en tweehonderd leden. Het was een over-
zichtelijk groepje.
In 1951 werd ik preses. De mensen om me heen 
dachten dat ik dat wel kon, en ach, waarom zou ik 
het niet eens proberen? Ik ben na mijn studietijd, tot 
zeer recent aan toe, van vele zaken voorzitter ge-
weest. Carolus was daarbij zeker een leerschool. Ik 
moest de vereniging vertegenwoordigen, de nieuw-
jaarsrecepties afl open, en de contacten onderhou-
den met de burgemeester en andere prominenten. 
In mijn tijd studeerde de helft van de meisjes niet af. 
Ze kwamen naar de universiteit en werden lid van de 
Meisjesclub om een ouderejaars te leren kennen. 
Daar trouwden ze dan mee, en ze vertrokken weer. 
Sommigen hebben later nog wel hun studie afge-
maakt. Voor sommige ouders was het wel een drijf-
veer om hun dochters om die reden lid te laten wor-
den van de Meisjesclub. Bij mij speelde het niet. Ik 
leerde mijn man ook pas kennen na mijn studietijd. 
Ik kwam terecht op een advocatenkantoor, en eindig-
de als kantonrechter in Breda. Het viel me wel op dat 

in die eerste jaren opvallend veel Nijmegenaren naar 
kantoor werden gehaald. Het waren dan de vaders 
die dat onderling regelden. In dat katholieke ons kent 
ons-wereldje in Brabant werden op die manier veel 
baantjes voor de kinderen geregeld. Het lidmaat-
schap van de vereniging speelde daarbij een rol. De 
jongens kwamen uit families die elkaar kenden, van 
wie de vaders die belangrijke posities hadden.
De vereniging, en nog meer de disputen daarbinnen, 
bewijzen hun functie als netwerk. Zo werkt dat nu 
eenmaal. Ik denk dat het vandaag de dag nog steeds 
zo werkt. Dat wil niet zeggen dat voor velen hun 
loopbaan toch vooral een kwestie is van eigen ver-
dienste, zeker als het gaat om een toppositie. De ver-
eniging is vooral een goede springplank. Of laat ik 
het omkeren: als je daaraan niet had deelgenomen, 
had je toch een achterstand.
Voor mij is later in mijn leven het lidmaatschap van 
het dispuut Nausikaä het belangrijkste gebleken. Ik 
heb tot op de dag van vandaag nog contact met de 
vrouwen van toen. Deze zomer hebben we nog een 
reünie gehad met de oprichters van het dispuut. Dan 
komen er toch nog vijftien opdraven. Dit zijn voor mij 
altijd heel waardevolle contacten geweest.”

Marianne Houtman-Van Wijmen (76) studeerde rech-
ten tussen 1949 en 1955. Doorliep een carrière in 
de advocatuur. Eindigde als kantonrechter in Breda. / 
Foto’s: Erik van der Burgt en privé-archief

1930 1940 1987

Boven: Marianne Houtman–Van Wijmen (staand), 1951
Onder: Marianne Houtman–Van Wijmen, 2007
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 1928/’29 W. Merkelenbach Rechten

 1930 W. van Wissen Rechten

 1930 Fiet van Baer niet afgestudeerd

 1931 Th. Janssen Rechten

 1932 Michel van Thiel Rechten

 1932 Wiesje van Thiel niet afgestudeerd

 1933 Teun Koch Rechten

 1933 Claartje Driessen niet afgestudeerd

 1934 Rob Steegh Rechten

 1934 Antonie Haffmans-Theunissen Rechten

 1935 Toon Daalderop Rechten

 1935 Liesberth Driessen niet afgestudeerd

 1936 J. Tans niet afgestudeerd

 1936 Phelo Colbers niet afgestudeerd

 1937 J. Kerckhoffs Rechten

 1937 Doortje Weebers niet afgestudeerd

 1938 Ferd Sassen Rechten

 1938 Oda Moller niet afgestudeerd

 1939 Ben Luyckx Rechten

 1939 Bernadine van der Wijst niet afgestudeerd

 1940 J. Jansen Rechten

 1940 Anny Fleskens Wijsbegeerte

 1941 Karel Witlox Rechten

 1941 Joop Rijnierse Rechten

 1945 J. van Haaren Nederlands

 1945 Kine Swagemakers Rechten

 1946  R. Vos Rechten

 1946 Agnes Burwinkel Psychologie

 1947 R. Breukers Rechten

 1947 Gerda Bongers Psychologie

 1948 P. van der Heyden Rechten

 1948 Rolien Vekemans Psychologie

 1949 Dirk Hoekx Rechten

 1949/’50 Helma Bary Psychologie

 1950 R. van der Ven Rechten

118 voorzitters
Sinds 1928 hebben 118 voorzitters aan 
het roer gestaan van Carolus Magnus. 
Bij de eerste decennia, tot 1972, staan 
de voorzitters vermeld van de voor-
lopers van Carolus: de Meisjesclub 
en Roland. Na 1972 zijn de presides 
genoemd van Carolus Magnus. Het 
voorzitterschap is in de regel een 
positie voor een jaar. Twee keer heeft 
een voorzitter een dubbele termijn 
gediend, in een aantal gevallen zijn in 
een jaar meerdere voorzitters actief 
geweest. In de jaren 1942 t/m ’44 
waren de verenigingen gesloten. 

secretaris heeft beëindigd. Als beheerder van 
het systeem kon hij studenten op weg hel-
pen, bijvoorbeeld als iemand voor een stage 
op zoek was naar namen van ambtenaren 
binnen een bepaald ministerie. 
Etzel van Dooren, ‘quaestor’ – penningmees-
ter – in het huidige Carolus-bestuur, kon 
langs die weg voor zijn studie een serie inter-
views regelen. “Toen merkte ik dat het net-
werk heel handig was. Ik had zo een serie 
vraaggesprekken geregeld met mensen op de 
posities waarnaar ik op zoek was.” Dit voor-
deel strekt zich ook uit tot de banenmarkt, 
weet Etzel. “Ik ken een aantal mensen die via 
Carolus-contacten aan een eerste baan zijn 
geholpen. Je wordt nu eenmaal gemakkelijk 
binnengelaten als iemand in een bedrijf je al 
kent. Je wordt sneller geattendeerd op be-
paalde banen. Je krijgt meer tips.”
Tobias van Elferen noemt naast de contacten 
binnen de vereniging ook de dispuutcontac-
ten belangrijk. Hijzelf is lid van De Gong, 
waarin net als de meeste disputen de banden 
met de reünisten goed worden onderhouden. 
“Je doet langs die weg zó veel kennissen op. 
En als een vriend van je een baan heeft te 
vergeven, zal hij eerder bij mij terecht ko-
men dan bij iemand anders. Logisch.”
Etzel: “En als je kennissenkring zelf geen 
baan heeft te vergeven, kan hij je aanbevelen 

Prominenten van Carolus: Van Jo Cals tot Reinildis van Ditshuyzen
Als Vox zijn onderzoek zou beperken tot de voorzitters van Carolus Magnus en voorlopers, zouden de 
grootste beroemdheden buiten beeld blijven. Zo groeiden twee Carolingers uit tot minister-president: 
Jo Cals, aanvoerder van het in 1965 door hem gevormde kabinet en Dries van Agt, naamgever van liefst 
drie kabinetten in de late jaren zeventig en vroege jaren tachtig. Beiden hadden – toevallig of niet – 
binnen de vereniging een vriend die ook al beroemd zou worden. Cals trok veel op met dispuutgenoot 
Godfried Bomans, van Agt was nauw bevriend met Fons van de Stee, die later in zijn kabinetten ver-
schillende ministersposten voor zijn rekening nam. Andere Carolingers die uitgroeiden tot minister zijn 
Hans van Mierlo, Loek Hermans en Thom de Graaf, nu burgemeester van Nijmegen. In het openbaar be-
stuur noteren we bovendien de namen van Frank Houben (Commissaris van de Koningin in Noord-Bra-
bant), Berend-Jan Baron van Voorst tot Voorst (Gouverneur in Limburg) en Frans-Joseph van Thiel, ja-
renlang voorzitter van de Tweede Kamer. Het lijstje prominenten telt ook een aantal vooraanstaande ju-
risten, zoals Tijn Kortmann, hoogleraar in Nijmegen en lid van de Koninklijke Akademie van Weten-
schappen, Geert Corstens (raadsheer Hoge Raad der Nederlanden) en Charles Moons en Wim Davids 
(beiden president Hoge Raad der Nederlanden). Ook in het bedrijfsleven stegen een aantal namen naar 
grote hoogte, zoals Wim Vroom, oud-directeur van V&D en Jacques Schraven, oud-president-directeur 
van Shell en nu voorzitter van de werkgeversvereniging NCO-NCW. Niet onvermeld mag blijven voor-
malig Carolus-lid Reinildis van Ditshuyzen, dé chroniqueur in Nederland op het gebied van oranjege-
voel en etiquettezaken.

Bron: prominentenlijst Carolus Magnus

bij iemand anders. Dankzij alle contacten die 
wij deze jaren op doen, hebben we een voor-
spong als we aan een loopbaan beginnen.”
Tobias: “Dit geldt in elk geval voor je eerste 
baan. Als je naar de topbanen kijkt, denk ik 
dat het vooral aankomt op je eigen verdien-
sten.”
Etzel: “Het zal zelden zo zijn dat je alleen 
maar een bedrijf wordt binnengehaald omdat 
je lid bent van Carolus. Maar als je een reünist 
inschakelt om jouw dossier binnen te sluizen, 
kom je hoger op de stapel te liggen. Je hebt zo 
een grotere kans om binnen te komen.”

Maatschappelijke ladder
Hoe hoog reikt de ladder die het Carolus-lid 
beklimt na zijn studietijd? Vox dook, met 
dank aan Hans Simons, in de cv’s van alle 
118 voorzitters van de opeenvolgende Caro-
lus-besturen. Dit inclusief de besturen van de 
twee voorlopers van Carolus Magnus, de 
Meisjesclub en Roland, beide opgericht in 
1928, en in 1972 samen opgegaan in Carolus 
Magnus. Dat je als voorzitter van Carolus 
Magnus voorbestemd bent een aardige posi-
tie in de samenleving te bekleden, is evident. 
Van de 118 voorzitters zijn er vier nog stude-
rend. Van de overige 114 is van 52 de hoogst 
bereikte positie bekend, en allen zaten of zit-
ten er warmpjes bij.
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Een korte bloemlezing van carrières brengt 
vooral tandartsen, notarissen en advocaten 
aan het licht. Een hoge positie verwierf de 
voorzitter van 1932, Michel van Thiel, die se-
cretaris werd van een ministerie. De voorzit-
ter van 1953, Frans Schols, komen we later 
tegen als burgemeester van Den Haag, terwijl 
Wim van Gestel, voorzitter in 1955, het tot 
geneeskundig hoofdinspecteur van het mi-
nisterie wist te schoppen. De meest invloed-
rijke positie werd bereikt door de voorzitter 
uit 1962, de neerlandicus Joep Brentjes, in 
zijn beroepsleven gestegen tot president van 
de Raad van Bestuur van VNU, een van de 
grootste uitgeversconcerns in Nederland. 
Van de veertig presides van de Meisjesclub is 
van de meeste vrouwen geen beroep bekend. 
De eerste die we tegenkomen op de lijst is 
Liesbeth Driessen (voorzitter in 1935), die le-
rares Duits werd. Helma Bary (1949) noteren 
we als klinisch psycholoog en Tessy van 
Voorst tot Voorst (1953) als ‘echtgenote van 
de ambassadeur’ (in Italië). In het tijdperk na 
de samenvoeging van de Meisjesclub en Rol-
and hebben 38 voorzitters het pluche be-
kleed, onder wie zeven vrouwen. De eerste 

vrouw, Liesbeth Bloemen, voorzitter in 1976, 
wist hoog te stijgen, tot haar huidige burge-
meesterspost in Zoeterwoude. 
Hiermee is de lijst nog lang niet compleet, 
want vele niet-voorzitters zouden later uit-
groeien tot de crème de la crème van de sa-
menleving (zie kader pagina 19: de prominen-
tenlijst van Carolus Magnus). Huidig bestuurs-
lid Frits Kok reikt de door zijn vereniging sa-
mengestelde prominentenlijst aan, met daar-
op namen als Dries van Agt en Jo Cals, beiden 
na hun tijd bij Carolus Magnus gestegen tot 
het hoogste van het hoogste in politiek Ne-
derland: het premierschap. Cals als aanvoer-
der van het kabinet in 1965 (een jaar later ge-
sneuveld in de roemruchte ‘nacht van 
Schmelzer’), Van Agt als premier van drie ka-
binetten, met als eerste dat van 1977.

Vriendjes steunen
Wie wil weten hoe netwerken werken, kan 
sinds 1986 te raden gaan in – godbetert – 
Uden, waar Jos van Hezewijk het bureau Elite 
Group bestiert. Van Hezewijk was in zijn eer-
ste studiejaar in 1971 een blauwe maandag 
lid van Carolus Magnus en is nu als directeur 

van Elite Group (www.elite-research.org) onder 
meer actief met het onderzoek naar de old 
boys networks. En, zo blijkt: de werking van 
dit netwerk, en de rol van de traditionele 
studentenverenigingen hierbinnen, is onver-
minderd actueel.
Op het moment dat Van Hezewijk in 1971 
met sociale geografi e begint, is zijn belang-
stelling voor netwerken nog ver weg. Dat hij 
lid werd van Carolus Magnus was niets meer 
dan nieuwsgierigheid naar “dat wereldje”. 
Van Hezewijk hield het er niet lang vol: “De 
club was mij te ballerig.” Lid worden was in 
die tijd niet erg moeilijk, want een ontgroe-
ning kon de noodlijdende vereniging zich 
niet veroorloven.
Op een mooie herfstdag in Uden, waar Van 
Hezewijk juist een nieuw kantoor heeft be-
trokken, legt hij meteen zijn belangrijkste 
bevinding op tafel: de wortels van de Neder-
landse topmanagers liggen bijna zonder uit-
zondering in een studentenvereniging. Onge-
veer de helft van deze topmensen heeft roots 
in de echte corpora, de rest in soortgelijke 
verenigingen, van het kaliber Carolus Mag-
nus. “Verenigingen die vooral op vrije tijd 

PRESES CAROLUS MAGNUS 1988 – 1989

Esther Appels:

“Netwerk heeft voordelen gebracht”
“Ik ben van de derde generatie F.I.E.R.A.: mijn oud-
tante was lid en mijn moeder ook. Mijn ouders waren 
allebei lid in de jaren vijftig en zestig, voor de om-
schakeling van de Meisjesclub en Roland naar Caro-
lus Magnus. Bij reünies kwamen elk jaar de vrienden 
van vroeger bij ons thuis, voor een afzakkertje. Dat 
vond ik geweldig. Mijn eigen lidmaatschap was dan 
ook een bewust automatisme. 
De tijd van mijn lidmaatschap waren de jaren van de 
polarisatie. Midden in de krakertijd van een enorm 
links Nijmegen. Maar ik was opgegroeid met de kra-
kersrellen, ik wist niet beter. Pas als verenigingslid 
merkte ik hoezeer we gemeden werden door het link-

se bolwerk. Binnen mijn studie 
rechten had ik er geen last van, 
maar binnen de universiteit als 
geheel werd je wel raar aange-
keken. Dat vond ik juist de uit-
daging. Van het SNUF hebben 
we echt last gehad. We moes-
ten vechten voor elke cent voor 
het gebouw waarvan we vonden dat we die verdien-
den. 
Ik heb in mijn presesjaar geleerd om voorzitter te 
zijn. Spreken in het openbaar, beslissingen nemen 
die je niet leuk vindt. Heel leerzaam was ook het ver-
dedigen van de jaarcijfers. Hoe kun je de boel mani-
puleren? Als ik het antwoord niet wist, breide ik ge-
woon een heel verhaal aan elkaar, tot het klopte. De 
quaestor was de enige die dat verhaal snapte, hij zei: 
‘Appels, je lult.’ En ik: ‘Proost!’
Behalve het sociale netwerk dat je opbouwt – op die 
sociale functie van de vereniging ben ik altijd trots 
geweest – bouw je natuurlijk ook een ander soort 
netwerk op. Daar was ik me toen niet van bewust, 
maar uiteindelijk komen de leden bijna allemaal op 
verantwoordelijke posities terecht. Zelf begon ik mijn 
carrière als directiesecretaris in een verpleeghuis. 
De vader van een dispuutgenoot was daar directeur. 
Daarop volgde een baan bij het OM in Maastricht en 
een baan als regionaal klachtencoördinator bij de 
Politie Gelderland. Die laatste kwam voort uit een 
ontmoeting met een oud-lid van Carolus die daar 

hoofd bestuurlijke ondersteuning was. Hij zocht toe-
vallig iemand. Mijn baan als secretaris op de juridi-
sche faculteit kwam voort uit mijn Nijmeegse net-
werk. En nu schilder ik, naast wat functies in allerlei 
besturen, zoals die van de reünistenvereniging van 
Carolus Magnus, het Stedelijk Gym en tot voor kort 
die van de universiteit
Er is geen overall verenigingsnetwerk waarin je pre-
cies weet hoe het iedereen vergaat. Ikzelf heb nu 
vooral nog contact met individuen, er is geen groot-
schalige vriendenkring. Maar het heeft voor mij ze-
ker voordelen gebracht. Bij sollicitaties werd er ook 
altijd positief op gereageerd, er werden vaak vragen 
over gesteld tijdens het gesprek. Mijn man was geen 
lid van de vereniging, hij studeerde in Tilburg. Nu is 
hij voorzitter van NEC en wie kom je daar op de busi-
ness club weer tegen? De mensen van Carolus Mag-
nus. Zo gaat het altijd. Dat schept een band.”

Esther Appels (41), studeerde rechten van 1984 tot 
1991. Werkt nu als kunstschilder. /foto’s: Gerard Ver-
schooten en privé-archief

Rechtsboven: Esther Appels (staand midden), 1988
Onder: Esther Appels, 2007


